HAVE - HAVE GOT

Глагол have и выражение have got по смыслу равнозначны. Глагол have строит вопрос и отрицание при помощи вспомогательного глагола do, а в выражении have got вопрос и отрицание строит глагол have.

He has a car. Does he have a car? ⇒ Yes, he does. / No, he doesn't.

They have got a car. Have they got a car? ⇒ Yes, they have. / No, they haven't.

They have a house of their own. They don't have a house of their own.

She has got a house of her own. She hasn't got a house of her own.

2 Выражение **have got** употребляется только в настоящем времени. Глагол **have** может быть употреблен в настоящем, прошедшем и будущем времени.

We've got a three-room flat. He has classes three times a week. Did he have an English class yesterday? We won't have any classes on Friday because our teacher is ill.

3 В следующих выражениях употребляется только глагол **have**.

have breakfast (lunch, dinner, supper, a meal)

have a drink (a cup of tea; coffee)

have a walk

have a game of tennis

have a rest (a holiday)

have a party

have a good time

have a cigarette

have a bath (a shower)

have a look at something

have a chat

have a flight

I don't usually have coffee in the evening. Where does he usually have lunch? Hello, Ann. Did you have a good flight?

Сделайте предложения вопросительными и отрицательными.	29.1
♦ The Browns have a nice garden. ⇒ Do the Browns have a nice garden?	
The Browns don't have a nice garden.	
 ♦ He's got three children. ⇒ Has he got three children? He hasn't got three children. 	
1. Tom has a large country house. 2. They usually have lunch at one o'clock. 3. Mary has got two brothers. 4. I have a shower every morning. 5. Helen and John have got a three-room flat. 6. Little Ben has got a bicycle. 7. Kate always has tea for breakfast. 8. My Mum usually has a holiday in summer. 9. The child has got coloured pencils. 10. George has a family of his own.	
Вставьте have или have got в нужной форме. В некоторых предложениях в варианты.	03м0жны 29.2
1 she any grandparents? — Yes, both her Granny and Grandad are 2. Did you go to Mary's birthday party? — Oh, yes, we a grand time. 3. As far as I know, he lives with his relatives. He a flat of his own. 4. What you usually for breakfast? 5. If you work hard, I'm sure you any problems at the exam. 6. May I a look at this book, please? 7. I enough time to do the shopping yesterday, so I'll have to do it 8. I'm sorry, I any present for you. — Never mind. 9. I couldn't answer the telephone as I was a shower. 10. Could you lend me a fiver, please? — Oh, sorry, I any money on 11. I think I a holiday in August this year. 12 their daughter dark or fair hair? — Actually, she is red. 13. I dinner yesterday, I didn't feel quite well. 14. She so many clothes she doesn't know where to put them all. 15 you a good rest? — Yes, I really enjoyed it.	tonight.
Переведите.	29.3
 Я ничего не пил за ланчем, потому что у меня сегодня очень болит голо У тебя есть фотоаппарат? Давай я тебя сфотографирую. Я не буду устраивать вечеринку в день рождения, так как я уезжаю. У Тома большая семья? – Да, у него брат и две сестры. Я не могу дозвониться до Кейт. – Я только вчера с ней разговаривала. Мистер Браун очень занят, у него сейчас нет времени разговаривать с в Вы хорошо погуляли в воскресенье? – О, да, погода была прекрасная. У тебя много занятий по средам? – Обычно, 3 или 4 лекции. У нее дома совсем не было цветов, и мне это не понравилось. В этом магазине нет свежего хлеба. Пойдем в другой. 	

Exercises

2

- 1. А у тебя есть своя собственная комната в вашей новой квартире? Да, и она довольно большая.
- 2. Где мне найти мистера Пита? Он вышел. У него деловой ланч с клиентом.
- 3. Если вечеринку сделать в субботу, то гости не будут рано расходиться. Им же не надо будет рано вставать в воскресенье.

4. У тебя есть брат или сестра? – У меня старший брат.

5. Сегодня утром у меня не было времени даже выпить кофе, поэтому я такая сонная.

6. Вы хорошо долетели? - Да, спасибо.

- 7. Не имею ни малейшего представления, о чем вы говорите.
- 8. Что случилось? Ты так взволнована! Сегодня вечером у меня первое свидание.
- 9. Разве у тебя никогда не болели зубы?
- 10. Марк как раз выкуривал последнюю сигарету перед сном, когда в дверь вдруг постучали.